



ကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူၢ်

မၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးပှၤဂ့ၢ်ဝီခွဲးယာ်လၢကီၢ်ပယါခိခိၣ်ဒုသဝီပှၤ

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ

လါယုၤ ၂၀၁၁, ၂၀၂၄ နံၣ်/ KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်- 23-180+181-11

ဒုပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရ့ၣ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါ- SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်လၢသဝီပှၤဒီး ဘၣ်ဒိဝဲ သဝီဖိခံၤအကျါ ပာ်ဃုာ်ဖိသၣ် ၁၅ နံၣ်တဂၤ ဖဲတြၢ်တုကီၢ်ဆၣ်ပှၤ, လါမ့ၤ ၂၀၂၃ နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ပာ်ဖျါတဘျီတဘျီအံၤပာ်ဖျါထီၣ်ဝဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဖဲ ကြၢ်တုကီၢ်ဆၣ်, ဒုပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရ့ၣ်ပှၤ, ဖဲလါမ့ၤ ၂၀၂၃ နံၣ်န့ၣ် လီၤ. ဖဲလါမ့ၤ ၇၁, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, ထံကီၢ်တၢ်ပာ်ဖျါပြးကီၢ်ကးကရၢ (SAC), ခိၣ်ချဲးသုးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ်-၅၄၆, အိၣ်လၢ သုးပၤဆၢဝဲၤ လီၤခိၣ်သ့ၣ် (MOC) နီၣ်ဂံၢ်-၁၂ တၢ်ပာ်ဖိလၢ, သုးဖိတဖၣ်ခးလီၤဝဲဒၣ်ကျိဖးဒိၣ်လၢ က---သဝီပှၤ, ယွၤကလုကရူၢ်, ကြၢ်တုကီၢ် ဆၣ်ပှၤ, ဒီးဘၣ်ဒိဝဲသဝီဖိလၢအသးနံၣ်အိၣ် ၅၀ နံၣ်တဂၤန့ၣ်လီၤ. SAC သုးဖိတဖၣ်အိၣ်ဟ့ၣ်ဝဲကျိၣ်စ့ ဒီး သဝီဖိတၢ်ပီးတၢ်လီ တဖၣ် ဖဲလၢသဝီဖိတဖၣ်ဃုာ်ထီၣ်ကွံာ်လၢသဝီပှၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါမ့ၤ ၂၈, ၂၀၂၃နံၣ်န့ၣ်, SAC သုးတဖၣ်ခးလီၤက ဒီးဝဲကျိဖးဒိၣ်တဖၣ် ဒီး ဘၣ်ဒိဝဲ ဖိသၣ်သးနံၣ်အိၣ် ၁၅နံၣ် တဂၤန့ၣ်လီၤ. ဒီဖျါလၢ SAC သုးခးလီၤကျိဖးဒိၣ်အဃိ, သဝီဖိတဖၣ် ဖဲအိၣ်မၤအိၣ်က့ၤတၢ်တဘျီလၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိအါဒီးအါဂၤဃုာ်ထီၣ်ကွံာ်ဝဲလၢသဝီပှၤန့ၣ်လီၤ.¹

(၁) တပတီၢ်- တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

တၢ်ကဲထီၣ်သးအကလုာ်	SAC ခးလီၤကျိဖးဒိၣ်လၢသဝီပှၤအဃိ သဝီဖိဘၣ်ဒိဝဲခံၤ
တၢ်ကဲထီၣ်သးမုၢ်နီၣ်မုၢ်သီ	လါမ့ၤ ၇၁ ဒီး လါမ့ၤ ၂၈, ၂၀၂၃ နံၣ်
တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ (သဝီ, ကရူၢ်, ကီၢ်ဆၣ်, ကီၢ်ရ့ၣ်)	က--- သဝီ, ယွၤကလုကရူၢ်, ကြၢ်တုကီၢ်ဆၣ်, ဒုပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရ့ၣ်.

¹ တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ပာ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အိၣ်ဖဲ လါယုၤ ၂၀၂၃နံၣ် အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆၢဟ့ၣ်ထီၣ်အိၣ်လၢ လီၤကဝီၤပှၤမၤသကိး တၢ်တဂၤ ဖဲ ဒုပျၢ်ယာ်ကီၢ်ရ့ၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအိၣ် လၢကညီဂွံဝီခွဲးယာ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါတၢ်မၤဘၣ် ဒိပှၤဟီၣ်ခိၣ်ဖဲခွဲးယာ်အ တၢ်အိၣ်သးတဖၣ်ဖဲလီၤကဝီၤပှၤန့ၣ်လီၤ. ပှၤတုၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၤကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအိၣ်လၢအဝဲနီၣ်ကစၢ် တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးဂ့ၢ်ဒုးအါထီၣ်အိၣ် ဖဲ ပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မ့ၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးဂ့ၢ်ထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ.

ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ		
မံၤ	စီၤ၁---	စီၤ၂---
သးနံၣ်	၅၀နံၣ်	၁၅နံၣ်
မုၢ်/ ခွါ	ပိၣ်ခွါ	ပိၣ်ခွါ
ကလုာ်	ကညီ	ကညီ
ထီၣ်ပှၤ / သဘူ	ထီၣ်ပှၤ	-
တၢ်ဖဲးတၢ်မၤ	မၤစံာ်	-
တၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါ	မိၢ်လုၢ်ပၢ်လၢ်	ဘါသီခါ
တၢ်ဟံးမူဒါ/ လီၤလၢ	-	-
အိၣ်ဆိးဒူသဝီ	က--- သဝီ, ယွၤကလုာ်ကရူၢ်, ကြၢ်တုၤကီၢ်ဆၢ, ဒူပှၤယၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်.	က--- သဝီ, ယွၤကလုာ်ကရူၢ်, ကြၢ်တုၤကီၢ်ဆၢ, ဒူပှၤယၢ်ကီၢ်ရ့ၣ်.

ပှၤလၢအမၤအပယွဲတၢ်တၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သးကျိၤ/ သးရ့ၣ် / သးတြိၤ	အိၣ်သ့ၣ်လီၤသးလီၢ်ကျဲး/ သးကလၢ	အိၣ်အမံၤဒီးလီၢ်လၢ
တသ့ၣ်ညါ	တသ့ၣ်ညါ	ခိၣ်ချ့သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ်-၅၄၆, အိၣ်လၢ သးပၤဆှၢဝဲလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ် (MOC) နီၣ်ဂံၢ်-၁၂ တၢ်ပၤဖိလၢ်	ကိၣ်ကလုာ်သဝီ, ကြၢ်တုၤကီၢ်ဆၢ	အိၣ်ခၢ်မ့

(၂) တပတီၢ်- တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအကံၢ်အစီ

၁. ရဲးပှၤနဟံးန့ၢ်တၢ်ကဲထီၣ်သးတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ်.
 KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိ ဒီး ကညီဒီကလုာ်စၢဖျိၣ်ကရၢ (KNU) ပှၤထၢတၢ်ကစီၣ်ဖိ လဲၤဝဲတပူၤဃီဆူ တၢ်ကဲထီၣ်သးလီၢ်ဖဲ ကြၢ်တုၤကီၢ်ဆၢ ဒ်သိးကမၤလီၤတၢ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤန့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံ, KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိ မၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်ဒီး စီၤ၁--- အမၤ, လၢအမ့ၢ်ဝဲ နီၢ်ဃ---, ဒီးက---သဝီခိၣ်န့ၢ်တၢ်လၢအမ့ၢ်ဝဲ စီၤ၂---န့ၣ်လီၤ. KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိမၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ်စ့ၢ်ဒီး စီၤ၂--- အမိ လၢအမ့ၢ်ဝဲ နီၢ်စ--- န့ၣ်လီၤ.

၂. ကွဲးနီၣ်ပှၤလၢဟ့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်အံၤတၢ်စ့ၢ်စ့ၢ်သ့ၣ်ညါ တၢ်ဂ့ၢ်အံၤအမ့ၢ်အတီၤလၢကျဲးဒ်လဲၣ်.
 KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိဆဲးကျိး ဒီးလီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် ဒီး KNU ပှၤထၢတၢ်ကစီၣ်ဖိ ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ကဲ ထီၣ်သးအဂ့ၢ်အံၤ န့ၣ်လီၤ. ဝံၤအလီၢ်ခံဒီး KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိမၤတၢ်ထံၣ်လိာ်သံကွၢ် ဒီး ပှၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်ဟံၣ်ဖိဃီဖိ ဒီး ပှၤထံၣ်ထွဲတၢ်ခဲလၢ် (၃) ဂၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ပျီပှၤပှၤမၤတၢ်ဖိလဲၤဝဲဆူ စီၤ၁--- အသဝီစ့ၢ်ကီးန့ၣ်လီၤ.

(၃) တပတီၢ်- ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်

ပၢ်ဖျါတၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပွဲၤပွဲၤတက့ၢ်.

ဖဲလါမ့ၤ ဂုၤသီ, ၂၀၂၃န့ၣ်, မ့ၢ်ဟါလီၤ ၁၂န့ၣ်ရံၣ်ဆၢကတီၢ်န့ၣ်, **ထံကီၢ်တၢ်ပၢ်တၢ်ပြးကိၣ်ကးကရၢ** (SAC), ခိၣ်ချ့သးရ့ၣ် နီၣ်ဂံၢ်-၅၄၆, အိၣ်လၢ သးပၢဆၢဝဲလီၢ်ခိၣ်သ့ၣ် (MOC) နီၣ်ဂံၢ်-၁၂ တၢ်ပၢဖိလၢ, လၢအဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအီၤလၢ သးရ့ၣ်ခိၣ် အိၣ်မ့ၢ်, သးဖိတဖၣ်ခးလီၤဝဲဒၣ်ကျိဖးဒိၣ်လၢ က---သဝီပူၤ, ယွၤကလုကရူၢ်, ကြၢၢ်တုကီၢ်ဆၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ် (၈၁ မမ) ချံတဖျါလီၤတံၣ် ဝဲလၢ စီၤခ---, သဝီဖိလၢအသးန့ၣ်အိၣ် ၅၀န့ၣ်တဂၤအဟံၣ်ကပၤ ဒီးအခိၣ်လ့ၢ်ခိၣ် ဒီးအခိၣ်ညါသးဘၣ်ဒိဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကဲထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခိၣ်န့ၣ်, သဝီခိၣ်န့ၣ်တဖၣ်လဲၤဆၢအီၤ ဆူမါတလုတၢ်ဆါဟံၣ်န့ၣ်လီၤ. ကသံၣ်သရၣ်ထၢန့ၣ်န့ၢ် အခိၣ်လၢစတံၣ် ဒီး အဝဲဘၣ်အိၣ်ဘျဲးဝဲလၢအဟံၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲ စီၤခ--- ဘၣ်ဒိစ့ၤသီဝံၤအလီၢ်ခိၣ်, SAC သးဖိတဖၣ် ဆဲးကျိးဝဲအဟံၣ်ဖိယီဖိ ဒီးသံကွၢ်ဝဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ဃးဒီးအတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. SAC သးသံကွၢ်ဝဲမ့ၢ် စီၤခ---ဘၣ်ဒိထဲလဲၣ် ဒီး အတၢ်ကူစါယါဘျါတၢ်လၢၣ်ဘျဲး လၢၣ်စ့ၤအိၣ်ထဲလဲၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သးသံကွၢ်ဘၣ်ဃး စီၤခ---အတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးအဂ့ၢ်ဘၣ်ဆၣ် အဝဲသ့ၣ်တဟ့ၣ်ဝဲတၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤနီတမံၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိအံၤဘၣ်သဂၢၢ်ဒီးကျိၣ်စ့တၢ်ဂ့ၢ်ကီတဖၣ် မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ကဆါဝဲကျိၢ်ဖဲလၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၢအဆၢကတီၢ်ကန့ၢ်အဂီၢ်ကီဝဲဒၣ်အဃိန့ၣ်လီၤ. စီၤခ---အဟံၣ်ဖိယီဖိ ဘၣ်ဃုလီၢ်န့ၣ်ဝဲစ့ၤလၢသဝီဖိအဂၤတဖၣ်အအိၣ် ဒ်သိးဒီးကဟ့ၣ်န့ၣ်ဝဲအတၢ်ကူစါယါဘျါအတၢ်လၢၣ်ဘျဲးလၢၣ်စ့ၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

နီၢ်ဃ--- တဲဝဲ, “ပဖိဆၢလီၤန့ၢ်ပုၤစ့တနီၤဘၣ်ဆၣ်ပသူအီၤလၢတၢ်အိၣ်တၢ်အီၤအဂီၢ်လၢၣ်ဝဲလံန့ၣ်လီၤ. ပဃုလီၢ်န့ၢ်စ့ လၢသဝီဖိအဂၤတဖၣ်အအိၣ် ဒ်သိးဒီးပကဟ့ၣ်န့ၣ်ဝဲ စီၤခ---အတၢ်ကူစါယါဘျါအတၢ်လၢၣ်ဘျဲးလၢၣ်စ့ၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကက့ၤလိးက့ပကမၢ်ဖဲ လၢပဆါပကျိၢ်တဖၣ်မ့ၢ်န့ၢ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤန့ၣ်, ပဆါကျိၢ်ကန့ၢ်အဂီၢ်ကီဒိၣ်မးလီၤ.” စီၤခ---မ့ၢ်ဝဲပုၤမၤအိၣ်စံၣ်ဖိတဂၤ, အဝဲဘၣ်လ့ၢ်အိၣ်ဝဲအဟံၣ်ဖိယီဖိလၢတၢ်မၤအိၣ်စံၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်သန့က့, ဖဲအဝဲဘၣ်ဒိဒီးကျိဖးဒိၣ်က့ဝံၤအလီၢ်ခိၣ်န့ၣ်, အဝဲဟးတသ့ဂ့ၤဂ့ၤလၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, အဝဲကဆဲးလ့ၢ်အိၣ်အဟံၣ်ဖိယီဖိလၢတၢ်မၤအိၣ်စံၣ်အဂီၢ်တသ့ဒ်သိးဒီးလၢအပူၤကွံၣ်လၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလါယူၤ ၂၀၂၃န့ၣ်, အဆၢကတီၢ်န့ၣ်, ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိတဒီးန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤလၢတၢ်ကရၢကရိနီတဖုအအိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ခးလီၤကျိဖးဒိၣ် ဖဲလါမ့ၤ ဂုၤသီ, ၂၀၂၃န့ၣ် ဝံၤအလီၢ်ခိၣ်, SAC သးဖိတဖၣ် န့ၣ်လီၤဝဲလၢ က---သဝီပူၤ ဒီး အိးထီၣ်ဝဲ သဝီဖိတဖၣ်အဟံၣ်ပဲတရီ ဒီး ထီၣ်ဃုတၢ်လၢဟံၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. သဝီခိၣ်န့ၣ်တဂၤလၢအမ့ၢ်ဝဲ စီၤခ--- တဲဝဲ, “SAC သးဖိတဖၣ်တဖိၣ်ဒီး မၤဒၢၣ်မၤလီၤသဝီဖိနီတဂၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်သန့က့, SAC သးဖိတဖၣ် ဟံးန့ၢ်ဝဲသဝီဖိတဖၣ်အဆီ ဖဲလၢသဝီဖိတဖၣ်ဃုၢ်ထီၣ်လၢသဝီပူၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.” စီၤခ---ရဲပုၤအါထီၣ်ဝဲလၢ, “SAC သးဖိတဖၣ် ဟံးန့ၢ်စ့ၢ်ကီၤကျိၣ်စ့တဖၣ်လၢအိၣ်တ့ၢ်လၢ ဟံၣ်ပူၤဖဲလၢ သဝီဖိတဖၣ်ဃုၢ်ကွံၣ် ဒီးစိၣ်ဝဲအစ့တဖၣ်တချုးဘၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. SAC သးဖိတဖၣ်ဟံးန့ၢ်ယစ့ ၁,၅၀၀ ,၀၀၀ကွးလၢအအိၣ်တ့ၢ်လၢယဟံၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. SAC သးခးဝဲကျိဖးဒိၣ်တဖၣ် ဒီးယဘၣ်ဃုၢ်အဃိ ယဟံးန့ၢ်က့ယစ့လၢယဟံၣ်ပူၤတဘျဲးလၢဘၣ်. SAC သးဖိတဖၣ် မၤဟးဂီၢ်ကွံၣ်ဝဲ ယဟံၣ်ပဲတရီ ဒီး ထီၣ်ဃုတၢ်လၢယဟံၣ်ပူၤလီၤ. SAC သးတဖၣ်ဟံးန့ၢ်ကွံၣ်ဝဲ တၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. SAC သးဖိတဖၣ် ဟံးန့ၢ်စ့ၢ်ကီၤဝဲစ့ ဒီး လီတဲစိတဖျါလၢပုၤ မ့ၢ်ပုၤတဂၤ အဟံၣ်န့ၣ်

လီၤ. ယတသ့ၣ်ညါလီၤတၢ်လၢ မ့ၢ်စ့အိၣ်လၢအစ့ဒၢပူၤထဲလဲၣ်ဘၣ်.”



တၢ်ဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤတၢ်ဒိန့ၢ်အိၣ် ဖဲလါယူၤ ၃ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်,ဖဲ က--- သဝီ, ယွၤကလုကရူၢ်, ကြူၢ်တုကီၢ်ဆၣ်, ဒုပုၣ်ယၢ်ကီၢ်ရူၢ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂီၤတဖၣ်အံၤဟံၣ်ဖျါထီၣ်ဝဲ ၁--- အခိၣ်လၢခိၣ် ဒီးအခိၣ်ညါခိၣ်ဘၣ်ဒိဒီးကျိဖးဒိၣ်က့တဖၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်ခးလီၤအိၣ်လၢ SAC သးခိၣ်ချ့သးရူၢ် နီၣ်ဂံၢ်-၅၄၆ ဖဲလါမ့ၢ် ၇ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်အဆၢကတီၢ်န့ၣ်လီၤ. (တၢ်ဂီၤ- KHRG)

ဖဲလါမ့ၢ် ၂၈ သီ, ၂၀၂၃ နံၣ်, ဟါလီၤခီ ၈ န့ၣ်ရံၣ်အဆၢကတီၢ်, SAC ခိၣ်ချ့သးရူၢ် နီၣ်ဂံၢ်-၅၄၆, အိၣ်လၢ သးပၤဆၢဝဲလီၢ်ခိၣ် သ့ၣ် (MOC) နီၣ်ဂံၢ်-၁၂ တၢ်ပၤဖိလၢ, သးဖိတဖၣ်ခးလီၤဝဲကျိဖးဒိၣ်ချ့ ခံဖျါန့ၣ်ဆူ က---သဝီပူၤန့ၣ်လီၤ. ကျိဖးဒိၣ်ချ့လီၤတၢ်ဝဲ လၢဟံၣ်ခိၣ်တဖျါ ဒီး ဘၣ်ဒိဝဲ သဝီဖိ စီၤဂ---လၢအသးနံၣ်အိၣ် ၁၅နံၣ်တဂၤ အကိၢ်ဘိန့ၣ်လီၤ. ပုၤလဲၤဆၢဝဲပုၤဘၣ်ဒိအံၤ ဆူ တၢ်ဆါဟံၣ်လၢအအိၣ်ဘူးတဖျါန့ၣ်လီၤ. တၢ်ကူစါယါဘျါလၢဝဲ ၅၆,၀၀၀ ကူးန့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်နီၢ်ကစၢ်ဘၣ်ဟ့ၣ်ဝဲ တၢ်လၢဘၣ်လၢစ့ကအိၣ်လၢ ၁၀,၀၀၀ကူး, တဘျီလၢလၢဖဲလၢအဝဲလဲၤဒုးနံၣ်ကဒါက့ၤအတၢ်ပူၤလီၢ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတူၢ်ဘၣ် တၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိတဖၣ်မၤဝဲပုၤဒီးလဲၤအိၣ်တၢ်မၤအယီ အဝဲသ့ၣ်ထံၣ်ဘၣ်ဝဲတၢ်ကီတၢ်ခဲလၢကယုဖဲတၢ်မၤတၢ်ဖဲလၢ တၢ်ကီၢ်ခါ အဆၢကတီၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီ, ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိ ဘၣ်သဂၢၢ်ဒီးကျိၣ်စ့တၢ်ဂ့ၢ်ကီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. သဝီဖိတ နီၤဟ့ၣ်ဝဲပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိလၢကျိၣ်စ့တနီၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲလါအ့ၣ် ၂၀၂၄ နံၣ်န့ၣ်, ပုၤတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဟံၣ်ဖိယီဖိဒီးန့ၢ် ဘၣ်ဝဲတၢ်ဆီၣ် ထွဲမၤစၢၤလၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဖျါကရၢသဘျ့တဖုအအိၣ်န့ၣ်လီၤ.

လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ်ပၢ်ဖျါထီၣ်ဝဲ, SAC သးဖိတဖၣ်ခးလီၤကျိးဖးဒိၣ်တဖၣ်ဖဲလၢအဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်န့ၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ကစီၣ်တမံၤန့ၢ်လီၤ. ခိဖျါလၢတၢ်ခးလီၤကျိးဖးဒိၣ်ဒ်အံၤအယိ, သဝီဖိတနီၤ ဖဲအိၣ်မၤအိၣ်က့ၤအစံာ်တဘျုးလၢဘၣ်န့ၢ်လီၤ. သဝီဖိတနီၤလဲၤဃ့ၢ်အိၣ်ဝဲလၢတၢ်လီၤအဂၤတဖၣ်, ဒီးတနီၤလဲၤဃ့ၢ်အိၣ်ဝဲလၢအဘျးအတၢ်လၢအအိၣ်ဘျးတဖၣ်အအိၣ်န့ၢ်လီၤ.

(၄) တပတီၢ်- တၢ်ဃုန့ၢ်အခွဲး

မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်တဖၣ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤဖါ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢ ပကသု တၢ်ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.

နီၢ်ဃ---, ဒီးက---သဝီခိၣ်န့ၢ်တဂၤလၢအမ့ၢ်ဝဲ စီၤင--- ဒီး စီၤဂ---အမိ လၢအမ့ၢ်ဝဲ နီၢ်စ---တဖၣ် ဟ့ၣ်ဝဲ KHRG တၢ်ပျဲလၢတၢ်က သ့ဝဲတၢ် ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၢ်လီၤ.

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အဂ့ၢ်ဖုၣ်ကိၣ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အိၤဖဲ ၁၉၉၂ နံၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၢ်ကဝီၤကရၢသဘျုးတဖၣ်လၢ အၢၣ်လီၤမၤတၢ်လၢ ကမၤဂ့ၢ်ထီၣ်ပှၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်ကလံၤထံးအပူၤန့ၢ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၢ်ကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤဃါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပှၤပီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၢ် လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၢလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟံၣ်ဖျါထီၣ်လီၢ်ကဝီၤပူၤ ကမ့ၢ်တဖၣ်အကလုာ်, အတၢ်တူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘီ ဒီး အတၢ်ထံာ်တၢ်ပၢ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. နဃုထံာ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ဝဲဒၣ်န့ၢ်လီၤ.